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اولویت هـای حـوزه فعالیـت شـما در تابسـتان پرتحـرک دانشـگاه آزاد کـه دکتـر 
گـر موافـق باشـید از مجـات شـروع  کیـد داشـت چـه بـود؟ ا طهرانچـی روی آن تا
کنیم. مروری بر وضعیت امروز مجات علمی دانشگاه داشته باشیم. پیش تر 
هـم ایجـاد سـامانه نشـریات دانشـگاه آزاد را وعـده داده بودیـد. ایـن سـامانه 

اکنـون در چـه شـرایطی قـرار دارد؟
 IF (impact factor) کـه یـم  در حـال حاضـر 15 مجلـه دانشـگاه آزاد را دار
گرفته انـد و 21 مجلـه اسکوپوسـی )Scopus(  هسـتند کـه بـرای کشـور باعـث 
افتخـار اسـت. مجـات ISI مـا IF خیلـی خوبـی دارنـد و برنامه هـای ویـژه ای 
یـم، ازجملـه اینکـه مجات خوب مان  بـرای حمایـت از ایـن مجـات دار
ینگر منتشـر  کنـد. یـک تعـداد را اشـپر را یـک ناشـر خارجـی منتشـر 
خواهـد کـرد و بـرای تعـداد دیگـر هـم یـک ناشـر بین المللـی خـوب 
یـم پیـدا می کنیـم. بـه ایـن تعـداد قطعـا اضافـه خواهـد شـد،  دار
یعنـی بـا حمایت هایـی کـه تـاش می کنیـم از مجـات داشـته 
باشـیم، قطعـا در آینـده رشـد قابـل توجهـی خواهنـد داشـت. 
تـی کـه ISI شـده اند و از آنهایـی کـه ظرفیـت  را از  مـا از مجا
یـه پـای کار دارنـد،  نظـر موضـوع و اسـکوپ یـا هیـات تحریر
کـدام یـک ناشـر خـوب  کـرده و بـرای هـر  یـژه  حمایـت و
کـه  بین المللـی انتخـاب می کنیـم. مجـات دیگرمـان 
فارسـی زبان هسـتند یا اینکه انگلیسـی زبان هسـتند اما 
یـم  هنـوز بـه آن مرحلـه نرسـیده اند؛ سـامانه سـند را دار
که سامانه یکپارچه دانشگاه آزاد است. برای سامانه 

سـند اهـداف خاصـی را دنبـال می کنیـم. 

سـند همان سـامانه ای اسـت که قرار بود با جهاد 
ی  دانشـگاهی بـه صـورت مشـترک راه انـداز

شـود؟
بلـه. ایـن همـان سـامانه اسـت. الان مجـات 
ی سـامانه  مختلـف جدیـد دانشـگاه آزاد را رو
سند نمایش می دهیم و قرار است این سامانه 
بـرای مـا کارکردهـای خـاص خـودش را داشـته 
، جـدی  باشـد. از طریـق آن یـک پایـش مسـتمر
ی همه نشـریات داشـته باشـیم و  و یکپارچه رو
نگرانـی از بابـت تخلفـات احتمالـی در مجـات 
نداشـته باشـیم. چنیـن سیسـتمی را هیچ کـدام از 
دانشـگاه های ایـران بـا ایـن وسـعت و قـدرت بـرای 
یـم ابزارهایـی را بـرای  پایـش ندارنـد. در کنـار ایـن دار
گـر در  یـم کـه ا یـه در نظـر می گیر کمـک بـه هیـات تحریر
یـد، شـما بتوانیـد مقـالات  یـک موضوعـی چنـد مجلـه دار
یـع یکنواخت تـری داشـته  کنیـد و توز را بیـن اینهـا جابه جـا 
کامـل سـامانه سـند بـه دنبـال ایـن  باشـید. پـس از اسـتقرار 
هسـتیم کـه دانشـگاه آزاد بـا ایـن سـامانه خـودش را به عنـوان 
یـک ناشـر بین المللـی مطـرح کنـد و مـا به عنـوان یـک ناشـر 
معتبر شـناخته شـویم. طبیعتا یک سـری ملزومات نیاز دارد 
یم کارهایش را انجام می دهیم تا به این نقطه برسیم.  که دار

ید؟ برای رونمایی از سـامانه سـند، برنامه خاصی دار
یـم یک سـری کارهـای زیرسـاختی انجـام  ، مـا فعـا دار خیـر
می دهیـم، منتهـا بـه دلیـل اینکـه یک سـری اشـکالات فنی 
گـر مسـائل  در سـامانه وجـود داشـت، رونمایـی نکردیـم. ا
یاسـت دانشـگاه رونمایـی  مرتفـع شـوند در آینـده توسـط ر

خواهـد شـد. 

سامانه سند هم اکنون در بخش آمار 453 نشریه  را در خود 
جـای داده اسـت. ایـن آمـار درسـت اسـت؟ و همـه نشـریات 

دانشـگاه روی ایـن سـامانه در دسـترس مخاطبـان قـرار می گیرنـد؟
بله، همین طور اسـت. 

در نحوه اعمال حمایت ها هم تاثیرگذار اسـت؟
مـا چـون در سـامانه سـند، مجـات را بـه صـورت یکپارچـه می بینیـم، طبیعتـا 
کـدام از  کنیـم و هـر  ی هایمان را هـم بهتـر اعمـال  می توانیـم سیاسـتگذار
مجـات ماننـد یـک جزیـره عمـل نخواهنـد کـرد. یکـی از سیاسـت ها، بحـث 
درآمدزایی مجات است. ما با پتانسیل بزرگی که به صورت یکپارچه دیده 
خواهـد شـد، می توانیـم از مجات مـان از زوایـای مختلـف درآمـد ببینیـم، 
... کسـب درآمـد  یسـنده، فـروش مجـات، تبلیغـات و ازجملـه اینکـه از نو
کنیـم، بنابرایـن در بحـث مالـی خیلـی بـه مـا کمـک خواهـد کـرد. حـوزه نشـر 
ینـه کنـد. در دنیـا  علمـی حـوزه ای پولسـاز اسـت و دانشـگاه نبایـد بـرای آن هز
اقتصـاد بزرگـی دارد و مـا بایـد ایـن اقتصـاد را درک و از دل آن کسـب درآمـد 
ینه کرد برای مجله یا حتی اینکه خودشـان  کنیم. ما مشـکل مالی از بابت هز
منفعـت مالـی داشـته باشـند، نبایـد داشـته باشـیم. در کنـار ایـن، در آخریـن 
یاسـت  کـه از سـمت ر کـه داشـتیم، آخریـن صحبتـی  جلسـه هیات رئیسـه 
محتـرم دانشـگاه مطـرح شـد، ایـن بـود کـه مـا بـرای ارکان مجلـه درآمـد خـاص 

و ردیف هـای درآمـدی خـاص ببینیـم. 

یعنی از کاری که می کنند  منتفع می شـوند؟
ی- مالی دانشگاه یعنی مجموعه معاونت  بله، این موضوع را با مجموعه ادار
یـم تـا ببینیـم چقـدر درآمـد می توانیـم متصـور شـویم و از  توسـعه پیـش می بر
محل آن درآمد و بودجه ای که دانشگاه می خواهد بگذارد، چقدر می توانیم 
ی سـامانه،  ینه هـای جـار یه پرداخـت کنیـم و چقـدر بـرای هز بـه ارکان نشـر
یـم. یکـی از اتفاقـات  ی، حروفچینـی و بقیـه مـوارد در نظـر بگیر یراسـتار و
خوب چنانچه این سـامانه به صورت یکپارچه پایدار اجرا شـود، این اسـت 
ی در کنـار دوسـتان  کـه می توانیـم یـک تیـم خـوب حروف چینـی و ویراسـتار
یـه فقـط دغدغـه علمـی داشـته باشـد، یعنـی فقـط  یـم کـه هیـات تحریر بگذار
دنبـال ایـن باشـد کـه مجلـه را از نظـر علمـی ارتقـا دهـد. اینکـه صفحه آرایـی 
مقالـه چگونـه اسـت و کیفیـت لازم را دارد یـا نـه، نبایـد دغدغـه مدیرمسـئول 
باشـد. او بایـد دنبـال بحـث علمـی کار باشـد و اینکـه مقالـه از نظـر علمـی 
کار  کیفیـت لازم را داراسـت یـا نـه. همـه ناشـران بین المللـی هـم این گونـه 

می کننـد و از ایـن محـل هـم کسـب درآمـد می کننـد. 

یه واحـد  یـب تاثیـر خوبـی دارنـد، مثـل نشـر آزاد ضر یه دانشـگاه  چنـد نشـر
شـهر قدس در حوزه نانو که تاثیرگذار بوده و در سـطح کشـور هم شناخته شـده 
اسـت. چگونـه می تـوان تعـداد و کیفیـت ایـن نشـریات را افزایـش و ارتقـا داد؟
تی که  برای اینکه بتوانیم از نشـریات مان حمایت خوبی انجام دهیم، مجا
یم که  پتانسـیل رشـد داشـته باشـند، برایشـان ناشـر بین المللی در نظر می گیر
قطعـا بـه رشـد مجـات کمـک می کننـد. در حـوزه نشـر شـما بایـد هـم هیـات 
یـه و هـم تبلیغـات خوبـی داشـته باشـید کـه بتوانیـد هـم مقـالات خـوب  تحریر
یـد و هـم بـا ارجاعـات خوبـی کـه دیگـران بـه مقـالات شـما می دهنـد،  بگیر
خودتـان را رشـد دهیـد، یعنـی یـک چرخـه هم افـزا خواهـد بـود کـه هرچـه شـما 
یـد، از آن طـرف IF شـما بالاتـر خواهـد رفـت و بـه دنبـال آن  مقالـه بهتـری بگیر
یـد. ایـن مسـتلزم حمایـت پیوسـته اسـت.  بـاز مقالـه بهتـری می توانیـد بگیر
یـه خـوب پشـت مجلـه باشـد کـه  انگیـزه لازم را  اینکـه یـک تیـم هیـات تحریر
داشـته باشـند. مـا بـرای مجـات خوب مـان کـه می توانیـم آنهـا را ذیـل یـک 
یـم، بـرای بقیـه مجـات هـم در  گانـه دار یـم، برنامـه جدا ناشـر بین المللـی ببر

سـامانه سـند حتمـا ایـن موضـوع را مدنظـر قـرار می دهیـم. 
درمـورد بحـث حمایـت از نشـریات، وزارت علـوم امسـال گفتـه کـه امسـال از 
یه ای که نمایه بین المللی شـود، 300 میلیون تومان حمایت می کند.  هر نشـر
پارسـال این عدد صد میلیون بود. ما با وزارت علوم رفتیم صحبت کردیم و 
گفتند چون شـما دولتی نیسـتید، نمی توانیم حمایتی از شـما بکنیم. به نظر 
مـن اصـا ایـن حـرف در شـأن وزارت علـوم نبـود. افتخـار ایـن مجـات بـرای 

مدیرکل کتابخانه ها، مجلات، انتشارات علمی و علم سنجی و رئیس کتابخانه مرکزی دانشگاه آزاد در گفت وگو با »فرهیختگان«:

 رویکرد وزارت علوم در حمایت 
از نشریات علمی تبعیض آمیز است

ادامه از صفحه۴ ادامه در صفحه5 

کشـور اسـت، نـه مـال دانشـگاه. شـما می خواهیـد از مجـات کشـور حمایـت 
کنیـد. جالـب اسـت شـما می بینیـد خیلـی راحـت از مجـات دانشـگاه های 
کامـا  کـه  غیرانتفاعـی حمایـت می شـود. از مجـات انجمن هـای علمـی 
خصوصـی و غیردولتـی هسـتند و به عنـوان یـک NGO فعالیـت می کننـد، 
حمایـت می شـود و وقتـی بحـث بـه دانشـگاه آزاد اسـامی می رسـد، ایـن کار 
ن حمایتـی از سـمت  را نمی کننـد. ایـن تبعیـض آزاردهنـده اسـت و مـا بـدو
دولـت در ایـن نقطـه ایسـتاده ایم. تمـام اتفاقاتـی کـه بـرای مجـات مـا افتـاده 
ناشـی از زحمـات ارکان مجلـه بـوده کـه بـا جـان و دل و عشـق کار کرده انـد. 
یـم تـاش می کنیـم حداقـل دانشـگاه آزاد بـا ظرفیـت و پتانسـیل ها و  مـا دار
بضاعتـی کـه دارد از اینهـا مجـات حمایـت کنـد، چـون اینهـا از یـک سـمت 
گر رشـد کنند،  مرجعیت سـاز علمی کشـور می شـوند و از سـمت دیگر اینها ا
قطعا ما انحصارات علمی را می شکنیم و شما خواهید دید که چه اتفاقات 

خوبـی خواهـد افتـاد. 

نظـام دانشـی دانشـگاه به خصـوص از آغـاز 1402 تـا الان شـکل و شـمایل 
جدیـدی بـه خـودش گرفتـه اسـت. ایـن تغییـرات جدیـد چـه تاثیـری بـر حـوزه 

فعالیـت شـما داشـته اسـت؟ 
همان طور که می دانید کمتر از یک ماه پیش -حدود 20 روز قبل- نظام نامه 
یـادی در آن وجـود دارد. خیلـی از  کـه نـکات ز دانشـی دانشـگاه ابـاغ شـد 
کشـور بی سـابقه هسـتند و مـا در خیلـی از ایـن زمینه هـا پیشـرو  اینهـا در 
هسـتیم و البته این نظام نامه منطبق با اسـناد بالادسـتی کشـور اسـت و خود 
ی کنـد. در ایـن نظام نامـه  وزارت علـوم هـم هنـوز نتوانسـته اینهـا را پیاده سـاز
، بحـث دانشـکد  گان اسـت کـه پررنـگ اسـت و ایـن در بحـث  مهم تریـن چیـز
آدرس دهی ما تاثیرگذار است. ما آیین نامه آدرس دهی اعضای هیات علمی 
دانشـجویان مان را بر این اسـاس تدوین کردیم که به زودی اباغ خواهد شـد. 
تاخیـر در ابـاغ از ایـن بابـت بـوده کـه خـود دسـتورالعمل نظام نامـه دانشـی 
دانشـگاه هنـوز تکمیـل نشـده بـود. در بحـث نظام نامـه دانشـی از کمـک ایـن 
دانشـکد گان در بحـث مجـات می توانیـم اسـتفاده کنیـم. الان دو تـا از ایـن 
دانشـکد گان کاندیـدا شـده اند کـه بـا مـا کار کننـد. دانشـکد  گان زبـان فارسـی 
ی  الان به صورت جدی پای کار اسـت و گفته اند که هم در بحث ویراسـتار
ی مجات زبان فارسـی  ی پایان نامه و هم ویراسـتار کتاب و هم در ویراسـتار
می تواننـد بـه مـا کمـک کننـد. ایـن ظرفیـت خیلـی خوبـی اسـت و بـا یـک 
یـم و نیـاز نیسـت در واحدهـا بگردیـد اسـتاد  مجموعـه منسـجم سـروکار دار
ی کتـاب و  یراسـتار زبان فارسـی ای را پیـدا کنیـد کـه عاقه منـد بـه بحـث و

یه باشـد و کمـک کنـد.  نشـر

در واقـع شـبکه اسـاتید و پتانسـیل علمـی در خدمـت حوزه هـای مختلـف 
دانشـگاه خواهـد بـود؟

بلـه. در کنـار ایـن هـم دوسـتان زبـان و ادبیـات انگلیسـی آمادگـی دارنـد در 
بحـث مجـات انگلیسـی زبان مـا کمـک کننـد. ضمنـا دنبـال این هسـتیم که 
خودمان را به عنوان یک ناشـر بین المللی در حوزه نشـر مجات و هم کتب 
علمـی مطـرح کنیـم کـه حتمـا فعـال خواهیـم شـد و از ظرفیـت ایـن دوسـتان 
اسـتفاده خواهیم کرد. اینها در راسـتای سـند تحول و تعالی دانشـگاه اسـت 

یـم بـا کمـک هـم بـه نقطـه قابـل قبولـی برسـیم.  کـه امیدوار

آدرس دهـی بـا سـبک جدیـد چـه هدفـی دارد؟ مـدل جدیـد چـه فرقـی بـا مـدل 
گـر بـه همـان مـدل قبلـی می رفتیـم چـه اشـکالی پیـدا می کـرد؟ قبلـی دارد؟ ا

در مـدل قبلـی مـا یـک آشـفتگی وجـود داشـت کـه از ایـن جنـس بـود کـه هـر 
واحـدی بـرای خـودش یـک آدرس دهـی داشـت و دانشـگاه آزاد بـه صـورت 
یکپارچـه دیـده نمی شـد. در همیـن آدرس دهـی واحدهـا هـم مـا بـاز اختـاف 
یـم، یعنـی در یـک واحـد مـا یـک هیات علمـی یـک آدرس دهـی دارد و  دار
یـک هیات علمـی دیگـر آدرس دهـی اش فـرق دارد. یکـی ویرگـول می گـذارد، 
یکـی نقطـه می گـذارد و یکـی هیچ کـدام را نمی گـذارد، یکـی اسـم واحـد را 
... ایـن آشـفتگی بـرای مـا کـه می خواهیـم اطاعـات دانشـی  اول می گـذارد و
دانشـگاه را جمـع کـرده و نمایـه کنیـم و ببینیـم وضعیت مـان بـه چـه صـورت 
کنـار ایـن، بحـث وضعیـت علمـی در  کار را سـخت می کنـد. در  اسـت، 
مقایسـه بـا دانشـگاه های کشـور و دانشـگاه های دنیاسـت. مـا بایـد آمـار و 
اطاعات مان درسـت باشـد که بتوانیم به صورت یکپارچه ببینیم و بگوییم 
نسـبت بـه بقیـه در چـه وضعیتـی هسـتیم. دانشـگاه هایی کـه مثـل دانشـگاه 
آزاد باشـند، در دنیـا خیلـی کـم هسـتند. در اشـل دانشـگاه آزاد اسـامی کـه 
یم. در حد 40 واحد دانشـگاهی به صورت انگشت شـمار هسـت؛  اصا ندار
لذا با مشـکات دانشـگاه آزاد هیچ دانشـگاهی درگیر نیسـت. از طرف دیگر 
یـم وارد  در بحـث دانشـکد  گان خـود دانشـکد  گان را در بحـث آدرس دهـی دار
یان  می کنیـم، یعنـی آدرس دهـی مقـالات هیات علمی هـای مـا و دانشـجو
دکتـرای مـا کـه بخواهنـد مقالـه بدهنـد، بـه ایـن صـورت می شـود کـه اول اسـم 
دانشـکد گان یعنـی school of، بعـد اسـم دپارتمان شـان مثـا فـرض کنیـد 
NBIC )بـرای دانشـکد  گان علـوم همگـرا(، بعـد دپارتمـان مثـا physics بـرای 
یـک فعالیـت می کنـد  هیات علمـی ای کـه در ایـن دانشـکد  گان بـرای گـروه فیز
کـه ممکـن اسـت zip code را حـذف   zip code و بعـد اسـم واحـد، شـهر و
کنیـم، بـه خاطـر اینکـه احتمـال دارد در آن اشـتباهی صـورت گیـرد. در ایـن 
یم  مدلـی کـه عـرض کـردم، مـا بـرای همـه مقـالات یـک حالـت یکپارچگـی دار
و اعضـای هیات علمـی همـه یک جـور آدرس دهـی می کنند و یونیک اسـت. 
اسـم دانشـکد  گان مـا کامـا یونیـک اسـت و بـرای هـر دانشـکد گان یـک اسـم 
یـاد  یـم و تعدادشـان هـم 21 مـورد اسـت و ز مشـخص انگلیسـی و فارسـی دار
نیسـت. بعـد از ایـن مـن در یـک فیلتـر اسـم یـک دانشـکد  گان را کـه بگـذارم، 
تمامی مقالات هیات علمی  در آن حوزه به صورت یکجا قابل دیدن است، 
یعنـی کمـک می کنـد در حوزه هـای دانشـی مختلـف وضعیـت را ببینیـم بـه 
چـه صـورت اسـت. از آن طـرف دانشـگاه آزاد و درواقـع اعضـای هیات علمـی 
گر کسی می خواهد در حوزه  خودشان را با این عناوین tune می کنند؛ مثا ا
هـوش مصنوعـی کار کنـد، بایـد در دانشـکد  گان هـوش مصنوعـی بنشـیند اما 
گـر کسـی در یـک حـوزه ای کار می  کنـد کـه در هیچ کـدام از دانشـکد  گان مـا  ا
ی بنشـیند کـه در  ی اش را عـوض کنـد و در سـاختار نیسـت، بایـد فیلـد کار

یـف  ایـن دانشـکد  گان اسـت؛ البتـه مدلـی کـه مـا بـرای ایـن دانشـکد  گان تعر
کردیـم یـک حالـت general دارد و حتمـا هـر کـدام از اعضـای هیات علمـی 
در یکـی از اینهـا می نشـینند و لازم نیسـت نگـران تغییـر فیلدشـان باشـند، 
ولـی به هرحـال بایـد دانشـکد گان خـود را انتخـاب کننـد و در آن حـوزه ادامـه 
فعالیـت بدهنـد. ایـن باعـث می شـود آشـفتگی فعالیـت علمـی اعضـای 

یـم می کنیـم.  هیات علمی مـان هـم کمتـر شـود و همـه بدانیـم چـه کار دار

از سـامانه علم سـنجی دانشـگاه بگویید و اینکه چه تحولاتی داشـتید؛ البته به 
نظـر می رسـد هنـوز آنچنان کـه بایـد در جریـان فعالیـت دانشـگاه مـورد اسـتفاده 
یـا اسـتناد قـرار نگرفتـه. قـرار بـود اتصـال آن بـه بقیـه سـامانه های دانشـگاه انجـام 
وز در  شـود و درواقـع در حوزه هـای مختلـف اطاعـات اسـاتید به  صـورت بـه ر

اختیـار بقیـه قسـمت های دانشـگاه قـرار گیـرد. 
ی کارش  اینکـه سـامانه ها بـه هـم وصـل شـوند، بحـث مـا نیسـت و مرکـز فناور
ی هم دارد یک سری  را دنبال می کند. در کنارش شورای عالی فضای مجاز
استانداردها را برای ارتباط سامانه ها تدوین می کند. درحال حاضر سامانه 
علم سـنجی مـا بـه سـامانه سـاجد متصـل اسـت و از طـرف سـامانه سـاجد 
یم الان  می تواند به دیگر سـامانه ها متصل شـود و مشـکلی از این بابت ندار
یم با پژوهشـیار این اتصال را برقرار می کنیم که اطاعات پایان نامه های  دار
یم  دانشـجویان در صفحه علم سـنجی اسـاتید بنشـیند و بحث کتاب را دار
بـه آن اضافـه می کنیـم. یکـی از مشـکات مـا در سـامانه علم سـنجی کـه بیـن 
ی کرده  انـد مشـترک  تمـام دانشـگاه هایی کـه ایـن تیـپ سـامانه ها را راه انـداز
اسـت، ایـن اسـت کـه اطاعـات مجـات فارسـی را ندارنـد و عمـده اعضـای 
علوم انسـانی مـا در مجـات فارسـی دارنـد کار می کننـد. مـا اطاعـات آنهـا 
ی آنجـا ارائـه شـده اسـت و  گرچـه یک سـری خوداظهـار یـم،  را عمـا ندار
برخـی خطـا یـا اشـکالاتی دارنـد. بـا مجموعه هـای مختلفـی رایزنـی کرده ایـم 
کـرده و وارد سـامانه  تـا بتوانیـم اطاعـات ایـن دوسـتان را از آنجـا پایـش 
گـر اتفـاق بیفتـد،  کار زمانبـر اسـت امـا ا علم سـنجی بکنیـم. طبیعتـا ایـن 
ی از فعالیت هـای اعضـای علوم انسـانی را می توانیـم اسـتخراج کنیـم  بسـیار
و در بحـث ارتقـا و خیلـی چیزهـای دیگـر از ایـن اطاعـات اسـتفاده کنیـم. 
درحـال حاضـر اطاعـات سـامانه علم سـنجی مـا بـرای بحـث ارتقـا، ترفیـع، 
ی، علـوم پایـه  ... حـوزه علوم انسـانی، فنی-مهندسـی، کشـاورز پایـه سـالانه و

و پزشـکی دارد اسـتفاده می شـود. 
ی  بـرای اسـاتید حـوزه علوم انسـانی هـم عـرض کـردم، خودشـان خوداظهـار
از  کمیسـیون می برنـد و بررسـی می کننـد. یکـی  رنـد و بـه جلسـات  می آو
کـه در بحـث حـوزه علم سـنجی مـا دارد می  افتـد، بحـث  اتفاقـات خوبـی 
کتابخانـه ملـی و  کتـاب،  کـه بـا خانـه  کراتـی  کتـاب اسـت. مـا طبـق مذا
گـر اطاعـات کتاب شناسـی اعضـای  جاهـای مختلـف انجـام داده ایـم، ا
یس  کـه کتابـی چـاپ کرده انـد، بتوانیـم بـا وب سـرو هیات علمـی را هـر جـا 
یابی هایمـان بـرای ارتقـا و باقـی  اسـتخراج کنیـم آن راه را هـم می توانیـم در ارز
مـوارد مـورد اسـتفاده قـرار دهیـم کـه البتـه حـوزه علوم انسـانی خیلـی در ایـن 
یـادی از اعضـای هیات علمـی مـا در حـوزه  موضـوع درگیـر اسـت. بخـش ز
علوم انسـانی هسـتند و ایـن اسـاتید دسـتاوردهای علمی شـان جایـی پایـش 
نمی شـود، یعنـی در سـامانه های بین المللـی هـم اینهـا را نمی بینیـد. آنجـا 
یم  فقـط مجـات انگلیسـی زبان و از ایـن جنـس را می توانیـد ببینیـد. امیدوار
بـا مجموعه هـای مختلفـی کـه صحبـت کردیـم ایـن را داشـته باشـیم و به دنیا 
ی ایـن حوزه هـا  نشـان دهیـم کـه ایـن دسـتاوردهای علمـی ماسـت. بایـد رو
کار کـرد. خیلـی از مجـات چینـی و روسـی اسـکوپوس هسـتند امـا بـه زبـان 
محلی شـان منتشـر می شـوند، یعنـی نمایه هـای بین المللـی هـم گرفته انـد. 
یـج می کننـد. مـا هـم بـا یک سـری  بـان خودشـان را ترو درواقـع فرهنـگ و ز

اسـتانداردها و ماحظـات خـاص می توانیـم ایـن موضوعـات را ببینیـم. 

ی اطاعات،  تذکری در سایت وجود دارد که می گوید تا پایان فرآیند جمع آور
آمار قابل استناد نیست!

البته این هشـدار باید حذف شـود، چون مربوط به قدیم اسـت. این سـامانه 
پیوسـته درحـال پایـش اسـت. هـر 20 روز یک بـار اطاعـات اسـکوپوس و هـر 
30 روز یک بـار هـم پایـگاه WOS(web of science) مـا به روزرسـانی می شـود. 
فکـر می کنـم گـوگل هـم در همیـن رنـج بـه روز می شـود. بایسـتی ایـن را مدنظـر 
گر یک هیات علمی مقاله ای  داشته باشیم که اطاعات لایو نیست؛ مثا ا
گـر 20 روز  را چـاپ کـرده، آنایـن هـم شـده امـا در علم سـنجی اش نیامـده، ا

صبـر کنـد، حتمـا از اسـکوپوس می خوانـد و مـی آورد. 

تعـداد مقـالات دانشـگاه های مطـرح کشـور عمدتـا کاهـش یافتـه اسـت. علـت 
ی در سـال گذشـته مـا شـش هـزار مقالـه  ایـن ماجـرا چیسـت؟ بـه لحـاظ آمـار
کمتـر از دوره زمانـی قبلـی اش یعنـی 2021 داشـتیم و ایـن سـبب افـت رتبـه مـا در 

web of science هـم شـد. 
ایـن را بایـد دوسـتان مـا به صـورت موضوعـی دربـاره اش بحـث کننـد. حتمـا 
اثـرات بلندمـدت کرونـا در ایـن زمینه هـا هسـت. نکتـه دوم اینکـه تعـدادی 
از اعضـای هیات علمـی مـا و دانشـگاه های مـا در بحـث یک سـال اخیـر 
از کشـور رفتنـد و طبیعتـا ایـن مسـاله ضربـه می زنـد. الان عمـان،  امـارات و 
عربسـتان گرنت هـای خیلـی خوبـی بـرای جـذب نخبـگان مـا گذاشـته اند. 
گـر یـک پایـش کوچـک بکنیـد، برخـی دانشـگاه ها بـه این موضوع دچار  شـما ا
کـه اسـتادتمام شـده اند، چـون دیگـر  کـه اعضـای هیات علمـی  شـده اند 
ی بـه مقالـه ندارنـد، مقالات شـان را بـه اسـم جـای دیگـری می دهنـد و  نیـاز
درآمدشـان خیلـی بـالا مـی رود. عددهـا در order بـالای 10 هـزار دلار در مـاه 
اسـت. ایـن سـه کشـور چیـزی بـه اسـم گرنـت طایـی درسـت کردنـد و بـا آن 
یـا می برنـد یـا می گوینـد همان جـا بنشـین و بـرای مـن مقالـه بـده. ایـن اتفـاق 
بدی اسـت، چون بخشـی از هیات علمی ما که به زبان فارسـی مقاله چاپ 
یاد اسـت، یعنی  می کنند که در این آمارها نمی آید و البته تعدادشـان هم ز
گاهـی تـا 70 درصـد اعضـای هیات علمـی دانشـگاه ها در حـوزه علوم انسـانی 
ن ایـن عـدد حـدود 50 درصـد اسـت. از طـرف  هسـتند. در دانشـگاه آزاد وز
کـه اسـتادتمام شـده اند، بـه آن شـکل مقالـه می دهنـد و  دیگـر اسـاتیدی 
ی رونـد ایـن مسـاله تاثیـر دارد. مـا در جـذب هیات علمـی  طبیعتـا اینهـا رو

یـم کـه بتوانیـم از آنهـا انتظـار مقالـه داشـته باشـیم.  توانمنـد هـم مشـکل دار
بخشـی از هیات علمی هـای مـا و دانشـگاه های دولتـی هـم متاسـفانه دچـار 
رکـود علمـی هسـتند و می بینیـد طـرف 10 سـال اسـت مقالـه علمـی نـداده، 
ن مشـغول کار اسـت و مقاله نمی دهد. مسـاله الف و ب که  یعنی مثا بیرو
یکی بود برای برگرداندن  توسط دکتر طهرانچی در دانشگاه آزاد اجرا شد تحر
یـم ب باشـیم امـا از ایـن  ایـن اتفـاق؛ البتـه دیدیـم کـه برخـی گفتنـد مـا حاضر
یـم؛ لـذا ایـن افـت بـرای مـا  یـه برنگردیـم و مشـکلی هـم بـا ایـن قضیـه ندار رو
دور از انتظـار نبـود و ایـن افـت بـرای تمـام کشـور اسـت. نکتـه دیگـر بحـث 
یم هاسـت. خیلـی از اعضـای هیات علمـی مـا بایـد مقاله شـان را  فشـار تحر
بـه 20 جـا بفرسـتند یـا accept بگیرنـد، یعنـی خیلـی از مجـات تـا اسـم ایـران 
reject می کننـد. خـود مـن بارهـا جـواب  یـا دانشـگاه خـاص را می بیننـد، 
دادند که ما به لحاظ sanction نمی توانیم مقاله شـما را پردازش کنیم. این 
اتفـاق خیلـی بـدی اسـت، چـون مثـا شـش مـاه مقالـه مـن را نگـه می دارنـد و 
یم هـا نمی توانیـم  وقتـی مـدام پیگیـری می کنـم، آخـر می گوینـد بـه خاطـر تحر
مقاله شما را چاپ کنیم. این موضوع قطعا در روند علمی ما تاثیر گذاشته 
یم ها بیفتد، همین  اسـت. یکی از اتفاقاتی که باید برای شکسـتن فشـار تحر
تقویـت مجـات داخلـی اسـت کـه بایـد در سـطح بین الملـل تقویت شـوند تا 
مـن بتوانـم بگویـم رتبـه علمـی مـن ایـن نیسـت کـه شـما می بینیـد، بلکـه رتبـه 
واقعـی علمـی مـن ایـن اسـت و شـما قبـا درسـت پـردازش نمی کردیـد. یکـی 
از چیزهایی که در بحث رتبه علمی دانشـگاه آزاد مطرح شـده بود و آقایان 
دنبـال می کردنـد، ایـن بـود کـه دانشـگاه آزاد خـودش در بعضـی از نظام هـای 
رتبه بنـدی خـودش وارد نشـده، یعنـی بنـا بـه سیاسـت هایی تصمیـم گرفـت 
کـه وارد نشـود و شـما اشـکالات ایـن نظام هـای رتبه بنـدی را می بینیـد. یـک 
دانشـگاهی کـه همـه می داننـد از نظـر علمـی توانمنـد نیسـت، بـالا مـی رود و 
دانشـگاهی کـه می دانیـد از نظـر علمـی خیلـی توانمنـد اسـت، در رتبه هـای 
تی  پاییـن قـرار می گیـرد. ایـن نشـان می دهـد کـه نظام هـای رتبه بنـدی مشـکا
یـزی می کنیـم  یـم برنامه ر دارنـد و بـا چـه منطقـی آن را می چیننـد؛ البتـه مـا دار
گـر بتوانیـم در آن حوزه هـا ورود کـرده و کار کنیـم. ایـن موضـوع بـرای مـا  کـه ا
مهـم اسـت کـه کجـا و چطـور نمایـه شـویم؛ لـذا ایـن بحـث به طـور جـدی در 

دانشـگاه آزاد دارد دنبـال می شـود. 

در موضوع رتبه بندی دانشگاه ها صحبت از یک مدل رتبه بندی به خصوص 
کار  کان در دسـتور  کمـا کشورهاسـت. ایـن موضـوع  ی بعضـی از  بـا همـکار

قـرار دارد؟ 
کار می کننـد. یـک  ی آن  کرده ایـم و دارنـد رو بلـه، مـا الان تیمـی را جمـع 
رتبه بنـدی اسـت.  آزاد اسـامی در نظام هـای  بحـث حضـور دانشـگاه 
بعضـی نظام هـا را مـا خودمـان گفتیـم کـه در آن ورود نمی کنیـم و بعضـی را 
کار می کنیـم. درکنـار ایـن می خواهیـم  یـش  یـم رو هـم بنابـر ماحظاتـی دار
کار  دانشـگاه آزاد اسـامی نظـام رتبه بنـدی خـودش را داشـته باشـد و ایـن 
یـی و خـود خنـدی معنـی نـدارد و  گو دارد انجـام می شـود، منتهـا خـود 
نظـام رتبه بنـدی مـا بایـد جهان شـمول شـود و مقبولیـت کشـورهای دیگـر را 
یـادی در دنیـا هسـتند  هـم داشـته باشـد وگرنـه الان نظام هـای رتبه بنـدی ز
کسـی آنهـا را پایـش  نمی کنـد،  کسـی قبـول نـدارد، چـون  کـه بیشترشـان را 
کـه مقبولیـت لازم را داشـته باشـد، مثـا دانشـگاه  ی باشـد  لـذا بایـد جـور
شـانگهای نظـام شـانگهای را تدویـن کـرد و الان یکـی از نظام هایـی اسـت 
کـه بـه آن توجـه می کننـد. شـاخص های نظـام شـانگهای بـا تایمـز تفـاوت 
یـف کرده  انـد.  دارد و آنچـه را به نظرشـان درسـت بـوده به عنـوان شـاخص تعر
کنون بعد از گذشت نزدیک 20 سال نظام شانگهای در دنیا مورد پذیرش  ا
یـم ایـن اسـت کـه ایـن نظـام در  قـرار گرفتـه اسـت. چالشـی کـه پیـش رو دار
داخـل کشـور و بـه اسـم دانشـگاه آزاد باشـد یـا آن را بـه یکـی از کشـورهای 
یـم و بـه نـگاه بین المللـی آن بیشـتر توجـه کنیـم؟ بایـد حتمـا بـه  خارجـی ببر
ایـن چالـش فائـق آمـد. در نـگاه دوم حتمـا رشـد خواهیـم داشـت امـا دیگـر 
نمی تـوان گفـت مـال دانشـگاه آزاد اسـت امـا مـدل اول بـه اسـم دانشـگاه 
آزاد و ایـران اسـت، ولـی ممکـن اسـت بـردی را کـه مدنظرمـان اسـت در آن 
کـه بـا  کـه مطرح شـده ایـن اسـت  کنیـم، لـذا در ایـن حـوزه ایـده ای  ایجـاد 
کشـورهای دوسـت مشـترکا کار کنیـم و ظرفیت هـای آنهـا را هـم بـه خدمـت 
یم، چون آنها هرکدام الان نظام خاص خودشان را دارند. الان ما نظام  بگیر

یـم.   RUR (Round University Ranking) و نظـام شـانگهای را دار

کشـورهای عضـو بریکـس )BRICS( هـم می خواهنـد نظامـی  اخیـرا حتـی 
مختـص بـه خودشـان داشـته باشـند. 

کشـورهای  کنیـد  یقای جنوبـی را بـه چیـن اضافـه  یـل و آفر گـر روسـیه، برز ا
یکـس می شـوند. مـا تـا الان دنبـال ایـران، روسـیه و چیـن بودیـم کـه بتوانیـم  بر

یـم، البتـه بایـد ببینیـم کار بـه کجـا می رسـد.  کار را پیـش ببر

پیش تـر ایـده ای درخصـوص نقـل و انتقـال کتـاب کتابخانه های دانشـگاه آزاد 
مطرح شـده بود و به دنبال آن بود که شـبکه کتابخانه ای در فضای دانشـگاه 

آزاد داشـته باشـیم. این ایده دنبال شـده اسـت؟
مقدمـه ایـن موضـوع سـامانه یکپارچـه کتابخانـه دانشـگاه آزاد اسـت کـه در 
گـر ایـن اتفـاق  ی دانشـگاه ایـن موضـوع خیلـی طولانـی شـد. ا بروکراسـی ادار
یم  بیفتد، اولین قدم این خواهد بود که یک بستر یکپارچه برای کتاب ها دار
یـم. یکـی از اتفاقات  و می دانیـم از فـان عنـوان کتـاب، کجـا و چنـد جلـد دار
ید  بدی که در دانشگاه آزاد می افتد، این است که از واحدهای مستقل خر

یده باشـند.  می کننـد. ممکـن اسـت از یـک عنـوان کتـاب هـزار جلد خر

مثـل داسـتان تجهیـزات آزمایشـگاهی کـه هـر واحـدی از دیگـری خبـر نداشـت 
و بـرای خـودش اقـدام می کـرد. 

کـه بدانیـم وضعیت مـان بـه چـه صـورت  ایـن بـرای مـا خیلـی مهـم اسـت 
یـد و تجهیـز کتابخانـه بـه مـا کمـک خواهـد  اسـت. ایـن مسـاله بـه بحـث خر
کـرد. در ایـن زمینـه صحبـت  شـده و مقدمـات آن صـورت گرفتـه کـه بتوانیـم 
ایـن کار را انجـام دهیـم. یکـی از کارهایـی کـه در آینـده انجـام خواهـد شـد، 
بحـث تجهیـز کتابخانه هـا و تجمیـع بعضـی از کتابخانه هـای دانشـگاه آزاد 

گـر ایـن اتفـاق بیفتـد و منابـع مـا در یـک نقطـه جمـع شـوند، آن وقـت  اسـت. ا
ارسال پستی راحت تر انجام خواهند شد، چون واحدی را که یک کتابخانه 
یـد و اینهـا درمجمـوع پتانسـیل  کوچـک دارد کنـار یـک واحـد دیگـر می گذار
خواهنـد داشـت و مـا می توانیـم از آن ظرفیـت اسـتفاده کنیـم. بایـد دیـد در 

آینـده بـه کجـا  می رسـیم. 

ید؟ آیـا در حـوزه کتابخانـه برنامـه دیگـری غیـر از این موضوع دار
ینند که مراحل نهایی اش است؛ یکی آیین نامه  الان دو آیین نامه درحال تدو
مالکیـت فکـری و معنـوی اسـت کـه بسـیار مهـم اسـت و حوزه هـای مختلـف 
کتـاب تـا ثبـت اختـراع و ثبـت patent بین المللـی و حتـی  از پایان نامـه و 
ی را دربرمی گیرد، این حوزه خیلی  موضوعاتی مثل طراحی یک نرم افزار یا باز
گسترده است. آیین نامه مالکیت فکری ای در گذشته داشتیم که برای شروع 
خیلـی در زمـان خـودش خـوب و پیشـرو بـود امـا الان لازم اسـت به روزرسـانی 
کار و تمـام حوزه هـا را درگیـرش می کنیـم. بعضـی از  ی آن  یـم رو شـود و دار
دانشـگاه ها ایـن را دارنـد، ولـی مـا در ایـن حـوزه کامـا مغفـول واقـع شـده ایم. 
یکـی از چالش هایـی کـه قطعـا چنانچـه اقدامـی نکنیـم در آینـده خواهیـم 
یم، بحـث پایان نامـه اسـت. دانشـگاه های  داشـت و دچـار مشـکل می شـو
ک دارنـد پایان نامه هایشـان را می فروشـند. دانشـگاه  دولتـی از طریـق ایرانـدا
گر  آزاد هنـوز در حـوزه فـروش دسـتاوردهای علمـی اش اقدامـی نکـرده اسـت. ا
بخواهیـم در ایـن حـوزه اسـتارت بزنیـم، بایـد آیین نامـه مالکیـت فکری مـان 
باشـد، یعنی دانشـجو و اسـتاد و دانشـگاه بدانند که سهم شـان از این مسـاله 
چقـدر اسـت کـه درآمـدی از آن محـل کسـب شـد، بیـن افـراد بـه نسـبتی کـه از 
یـم و بـدون  قبـل تعریف شـده تقسـیم شـود. درحال حاضـر مـا ایـن امـر را ندار
آن مشـکل خواهیـم داشـت. یک بـار تیمـی را از واحدهـای مختلـف جمـع 
کردیم و همفکری داشتیم و آیین نامه اولیه ای تدوین شد و دوباره  همفکری 
یـف  خواهیـم کـرد تـا کار چکـش بخـورد و بـه بلـوغ لازم برسـد. در تدویـن، تعار
و قوانیـن بالادسـتی کشـور را لحـاظ کرده ایـم تـا آیین نامـه ای قابل قبـول باشـد. 
آیین نامه دیگری که درحال به روزرسـانی آن هسـتیم، آیین نامه تشـویق مقاله 
و سـرآمدی علمـی اسـت. ایـن دو آیین نامـه همزمـان به روزرسـانی خواهنـد 
شـد و البته نزدیک دوسـال اسـت که در دانشـگاه اجرا شـده اند و اشـکالاتی 
دارنـد. تـاش می کنیـم یـا ایـن دو را یکـی کنیـم یـا حتمـا ارتباطاتـی داشـته 
یـم، ازجملـه  باشـند. در به روزرسـانی ماحظـات مختلفـی را درنظـر می گیر
اینکـه دایـره سـرآمدی علمـی را گسـترده تر کنیـم، مثـا ابزارهایـی را درنظـر 
یـم کـه بتوانیـم اعضـای هیات علمـی علوم انسـانی را کـه در سـرآمدان  می گیر
علمـی مـا نیسـتند هـم پایـش کنیـم. الان بنـدی را بـرای حـوزه علوم انسـانی 
یم که عما اعضای علوم انسـانی هیچ  کدام آن بند را نمی توانند بیاورند  دار
و آن بحث کرسی های آزاداندیشی است. آن مدلی که در آیین نامه هست، 
خیلی پیچیده اسـت و خیلی نمی توان به آن اتکا کرد. حسـب دسـتور دکتر 
طهرانچـی، درحـال به روز رسـانی آیین نامـه هسـتیم و بحـث تفکیـک رشـته ها 
ن نیسـتند امـا آیین نامـه اینهـا را در یـک  یـم، چـون رشـته ها در یـک وز را دار
یـم به روزرسـانی می کنیـم. وزن می بینـد. اینهـا را از لحـاظ عـدد و رقـم هـم دار

گـر موضوعـی هسـت کـه از قلم افتـاده، به خصـوص آنهایـی کـه در تابسـتان  ا
امسـال پیگیـری کـرده باشـید و در اولویـت مجموعـه شـما بوده انـد، بفرماییـد. 
ی کشـورهای اطـراف منتشـر  یـم تـا بـا همـکار مجـات مشـترک را مدنظـر دار

ی  کنیـم. کسـتان مجلـه مشـترک راه انـداز کنیـم. درتاشـیم بـا عـراق و پا
 

حوزه های موضوعی آن مشـخص اسـت؟
با عراق در حوزه زبان و ادبیات عرب و بحث هایی که در این حوزه است، 
ینی از این جنس که بین ما و آنها مشترک است،  یعنی فقه و فلسفه و عناو
اسـتارت کار را زده ایـم. طبیعتـا بایـد ببینیـم بازخـورد ایـن اقدامـات بـه چـه 
صـورت اسـت. در گام اول در موضوعاتـی از ایـن جنـس کـه می توانیـم کار 
کـه ایـن چرخیـد و اطاعاتـش  کار می کنیـم و ان شـاءالله یـک دور  کنیـم، 
کسـتان  درآمـد، وارد حوزه هـای دانشـی مختلـف می شـویم. کشـور عـراق یـا پا
مجـات علمـی خوبـی دارنـد و عاقه مندنـد کـه در سـامانه سـند مـا منتشـر 
کستان و دوستانی که از سمت سفارت و موسسه  شوند. آن را به  نماینده پا
ی آمـده بودنـد دربـاره حوزه هـای علـوم پایـه و فنـی- مهندسـی  اقبـال لاهـور
کارهایـش دنبـال می شـود.  کردنـد و  پیشـنهاد دادیـم. آنهـا هـم اسـتقبال 
یـک و  ی بـورس هسـتند، ماننـد آی تـی، فیز کـه رو احتمـالا در حوزه هایـی 

شـیمی اسـتارت کار را می زنیـم.

یـد کـه بدانیـد کی به نتیجه می رسـند؟ دورنمایـی دار
یبـا دو  عـراق خیلـی نزدیک تـر اسـت، چـون خیلـی پیگیرتـر هسـتند. تقر
یـم.  هفتـه یک بـار نشسـت یـا گفت وگویـی بـا دوسـتان و رابطـان عراقـی دار
قرابـت فرهنگـی مـا بـا آنهـا بیشـتر اسـت و رفت وآمـد دانشـجویان عراقـی در 

 . ایـران نیـز همینطـور

حتـی بحـث حضـور فیزیکـی و پردیـس دانشـگاه در عـراق به شـدت دنبـال 
می شـود. 

یـم.  برو بـا عـراق به صـورت جدی تـری جلـو  مـا  اینهـا باعـث شـده  همـه 
چشـم انداز مـن ایـن اسـت کـه مـا بـا عـراق و حداقـل دانشـگاه بصـره یـا بابـل 
یـا بغـداد دو مجلـه علمـی مشـترک داشـته باشـیم، البتـه تـا کار انجـام نشـده، 

کـرد.  بـاره آن بحـث  خیلـی نمی  تـوان در

نکتـه پایانی. 
حتما عزیزان موضوع دانشکد گان و نظامنامه علمی ای را که برای دانشگاه 
یـن می شـود مطالعـه کننـد؛ ایـن اتفاقـات بـرای دانشـگاه آزاد اسـامی  تدو
یربنایـی هسـتند و قطعـا تحولاتـی جـدی بـرای بحـث دانشـی دانشـگاه آزاد  ز
گـر بـاز در ایـن حوزه هـا بازخـورد یـا نقـدی داشـتند، حتمـا  خواهـد داشـت و ا
مـا یعنـی اداره کل کتابخانه هـا، علم سـنجی و اسـناد علمـی دانشـگاه آزاد 
گـر نظراتـی باشـد  اسـتقبال می کنیـم و آنهـا را مـورد پایـش قـرار خواهیـم داد. ا

کـه بتوانیـم از آنهـا اسـتفاده کنیـم یقینـا مدنظـر قـرار خواهیـم داد. 

نیمکت

 نتایج نهایی آزمون سراسری سال ۱۴۰۲ 
هفته آینده اعلام می شود

رئیس سازمان سنجش آموزش کشور گفت: »تاش می شود نتایج نهایی آزمون 
سراسری سال 1402 هفته آینده تا پیش از 15 مهرماه اعام شود.«

عبدالرســـول پورعبـــاس در گفت وگـــو با مهر گفت: »بـــا توجه به اینکه برخی از 
داوطلبان ســـوابق تحصیلی خود را از آموزش وپرورش نگرفته بودند و تکمیل 
نکرده بودند، یک فرصت داده شـــد که پس از اینکه ســـوابق تحصیلی خود را 
ی  بگیرنـــد بـــا توجه به نمره خود، فرم انتخاب رشـــته خود را تصحیح کنند.« و
افزود: »این موضوع به صورت پیامک به این دســـته از داوطلبان اعام شـــد و 
این گروه فرم انتخاب رشته خود را تکمیل کردند. بنابراین به تازگی این کار در 
این هفته به اتمام رســـیده و انتخاب رشـــته این دســـته از داوطلبان تصحیح 
شـــده اســـت. رئیس سازمان سنجش آموزش کشور خاطرنشان کرد: »بنابراین 
تـــاش می شـــود نتایج نهایی آزمون سراســـری ســـال 1402 تا نیمـــه مهرماه و در 

هفته آینده اعام شود.«

 صندوق خیریه رفاه دانشجویان 
در دانشگاه ها راه اندازی می شود

یـــه رفاهی در  ی صندوق خیر رئیـــس صنـــدوق رفـــاه دانشـــجویان از راه انـــداز
دانشـــگاه ها خبر داد. مســـعود گنجی در گفت و گو با فارس در رابطه با بودجه 
رفاهی دانشگاه ها گفت: »به صورت قطعی می توانم بگویم که اگر کمک بودجه 
امور دانشجویی به سایر بخش ها در دانشگاه ها نباشد، بسیاری از دانشگاه ها 
درباره بودجه با چالش مواجه خواهند شد، از نظر چهارچوب قوانین و مقررات، 
1۶ درصد از بودجه  دانشگاه ها متعلق به امور رفاهی دانشجویی و تغذیه است 
ی از دانشگاه ها بودجه ای که از صندوق  و طبق بررسی های صندوق بسیار
یافت کرده اند به طور کامل و در همین بخش هزینه کرده اند،  رفاه برای تغذیه در
هرچند به آن مبلغ در همان حوزه نیاز دارند.« رئیس صندوق رفاه دانشجویان 
عنوان کرد: »دیدگاه ما در صندوق رفاه دانشجویان و سازمان امور دانشجویان 
این است که دانشجو باید در رفاه زندگی کند و باید تکریم شخصیت داشته 

باشد و هیچ دانشجویی نباید به دلیل عدم تمکن مالی سرافکنده شود.«

 اجرای آزمایشی کلاس  با فناوری جدید 
در چند دانشگاه

مدیرکل دفتر برنامه ریزی آموزش عالی وزارت علوم از تشکیل میز تخصصی 
هوش مصنوعی در معاونت آموزشی این وزارتخانه خبر داد و گفت: »برای سال 
تحصیلی جدید چند دانشگاه را به صورت آزمایشی )پایلوت( انتخاب و در 
ی های جدید آموزشی برگزار  آنها تعدادی کاس های آموزش ترکیبی را با فناور
گر این روند موفق بود، آن را به دانشگاه های دیگر تسری می دهیم.« به  می کنیم. ا
لات  گزارش ایرنا، هوش مصنوعی به عنوان هوشی که در انواع ماشین ها و ابزارآ
ی حوزه ها  الکترونیک وجود دارد، در مقابل هوش انســـان ها امروزه در بســـیار
مطرح اســـت. هوش مصنوعی از دهه 50 میادی یعنی زمانی که مطرح شـــد 
و جایـــگاه دانشـــگاهی یافـــت تا امروز فراز و فرودهـــای مختلفی را طی کرد، به 
فضاهـــای دانشـــگاهی راه یافـــت، عده ای با آن به دلایـــل مختلف موافقت و 
ی جدید دیگری آن را شامل  عده ای مخالفت کردند و برخی مانند هر فناور

فرصت ها و تهدیدهای متنوع دانستند.

کثر افزایش شهریه دانشگاه ها   حدا
در سال تحصیلی جدید اعلام شد

یه دانشگاه ها در سال  کثر افزایش شهر ی حدا وزیر علوم، تحقیقات و فناور
تحصیلی جدید را اعام کرد. محمدعلی زلفی گل در گفت وگو با مهر درباره 
کثر افزایش شهریه دانشجویان در سال تحصیلی جدید گفت:  حداقل و حدا
یه برای هر دانشـــگاه و هر رشته ای متفاوت است.«  کثر شـــهر »حداقل و حدا
ی ادامه داد: »هیات های امنای دانشـــگاه های مختلف بســـته به شـــرایط  و
یه را تعیین می کنند.« وزیر علـــوم افزود: »بعضی  ینه هـــا، شـــهر محیطـــی و هز
یافت  یه کمتری در از دانشـــگاه ها برای اینکه داوطلب داشـــته باشـــند شـــهر
یه برای رشـــته های مختلف میزان جاذبـــه ای که دارد،  می کننـــد و این شـــهر
ی درباره  ینه آزمایشگاهی، نظری و عملی بودن دروس متفاوت است.« و هز
یه داشته  اینکه در مجموع دانشـــگاه ها تا چند درصد می توانند افزایش شـــهر
یه تا 40 درصد توســـط هیات امنای دانشگاه ها  باشـــند، افزود: »افزایش شـــهر

تعیین می شود.«

سکوی نشر دانش دانشگاه آزاد اسامی که آن را با عنوان سند معرفی 
می کننـــد در مراحـــل پایانـــی اســـت تا بالاخـــره مدیریت بیـــش از 450 
نشـــریه علمی دانشـــگاه آزاد سروســـامان بگیرید. این یکی از خبرهای  
مهمـــی اســـت که مدیـــرکل کتابخانه ها، مجات، انتشـــارات علمی و 
علم ســـنجی و رئیـــس کتابخانـــه مرکـــزی دانشـــگاه آزاد در گفت وگو با 
ی که قریب به 20 ماه  »فرهیختگان« مطرح کرده اســـت. حمید افتخار
اســـت ایـــن مســـئولیت را بر عهده دارد چندی پیـــش میهمان تحریریه 
»فرهیختـــگان« شـــد و بـــه ســـوالات خبرنگاران گروه دانشـــگاه پاســـخ 

گفت. مدیریت نشـــریات علمی، حوزه علم ســـنجی و مســـائل مربوط 
به نظام های رتبه بندی در کنار اداره فعالیت کتابخانه مرکزی و ســـایر 
یت های اوســـت و  کتابخانه هـــای دانشـــگاه از جملـــه مهم ترین مامور
ویدادهای این حوزه هـــا را از او  برهمیـــن مبنـــا نیـــز آخریـــن تحـــولات و ر
IF ی می گوید در ماه گذشـــته 11 مجله دانشگاه جویا شـــدیم. افتخار
گرفته انـــد و از چهـــار به 15 مجله رســـیده ایم. او درخصوص حمایت 
از مجات، ســـبک و ســـیاق آدرس دهی جدید اســـاتید و دانشجویان 
و وضعیت ســـامانه یکپارچه کتابخانه دانشـــگاه آزاد صحبت کرده و 
گریزی هم به حضور دانشگاه در رتبه بندی های علمی و مساله افت 

مقالات کشـــور داشته که در ادامه می خوانید. 
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